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Latar belakang dari penelitian ini berdasar pada dinamika pemaknaan terkait 

simbol kepala banteng sebagai akibat dari serangkaian aktifitas sosial-historis 

warga negara Indonesia. Manusia merupakan makhluk yang memproduksi dan 

hidup dalam dunia simbol. Manusia tidak dapat membangun kebudayaan tanpa 

menggunakan simbol. Demikian pula menjadi logis jika simbol dikemudian hari 

memiliki dinamika, yang bersinggungan secara langsung dengan kehiduapn 

manusia. Terutama pada persoalan pokok penggunaan simbol kepala banteng. 

Penelitian ini bertujuan untuk memahami bagaimana dinamika pergeseran makna 

terhadap simbol kepala banteng dalam perspektif kebudayaan Ernst Cassirer. 

Adapun rumusan masalah penelitian ini berfokus pada; pertama makna simbolik 

kepala banteng, kedua dinamika pergeseran makna terkait simbol kepala banteng 

dan yang ketiga analisis kebudayaan Ernst Cassirer. 

Metode yang digunakan dalam penelitian ini adalah kualitatif dengan 

pendekatan fenomenologis atau penelitian lapangan metode ini dipilih karena 

dirasa yang paling sesuai dengan permasalahan. Teknik yang digunakan dalam 

pengumpulan data diantaranya adalah obeservasi, wawancara, dan dokumentasi. 

Penelitian ini menggunakan teknik analisis pengumpulan data, kondensasi data, 

penyajian atau display data, data penarikan kesimpulan. Untuk pengecekan 

keabsahan data, peneliti menggunakan teknik triangulasi. 

Temuan penelitian menunjukkan adanya koherensi dengan pendekatan 

kebudayaan animal symbolicum Ernst Cassirer. Dari seluruh temuan data baik 

dari sumber primer maupun sekunder, serta analisis data yang dilakukan peneliti. 

Hubungan yang dimaksud adalah: Pertama, simbol kepala banteng dimaknai 

sebagai sebuah ideologi perjuangan yang disebut Marhaenisme. Meskipun 

menurut peneliti, ideologi yang dipercaya oleh narasumber belum ditelaah lebih 

lanjut melalui pendekatan ilmiah dalam sebuah penelitian khusus. Kedua, 

dinamika pegeseran makna terkait simbol kepala benteng sebagai aktifitas 

simbolik manusia di Indonesia, terkhusus sesuai lokasi penelitian dalam kawasan 

Kediri, Blitar, dan Tulungagung Provinsi Jawa Timur. Ketiga, analisis 

kebudayaan Cassirer menunjukkan fungsi simbolik kepala banteng serta dinamika 

pemaknaannya dalam membangun unsur kebudayaan, yakni fungsi representasi, 

fungsi interpretasi, dan fungsi persepsi. 

  



ABSTRACT 

This thesis, "The Shifting Symbolic Meaning of the Bull's Head in the GMNI 
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The background for this investigation is grounded in the fluid nature of 

meaning attributed to the bull's head symbol, which arises from a series of social 

and historical engagements by Indonesian citizens. As human beings, we are 

inherently producers and inhabitants of a symbolic world; cultural construction is 

inconceivable without the utilization of symbols. Consequently, it is logical that 

symbols themselves exhibit dynamic shifts over time, directly interacting with 

human existence, particularly concerning the fundamental usage of the bull's head 

symbol. This research endeavors to comprehensively understand the dynamic 

shifts in meaning pertaining to the bull's head symbol through the lens of Ernst 

Cassirer's philosophy of culture. The problem formulation for this study 

specifically addresses: first, the inherent symbolic meaning of the bull's head; 

second, the dynamics of meaning transformations associated with the bull's head 

symbol; and third, a cultural analysis informed by Ernst Cassirer's theoretical 

framework. 

The methodology adopted for this research is qualitative, employing a 

phenomenological approach, specifically field research. This method was deemed 

most appropriate for addressing the identified research problem. Data collection 

techniques encompassed meticulous observation, in-depth interviews, and 

comprehensive documentation. The analysis process involved systematic data 

collection, subsequent data condensation, effective data display, and ultimately, 

the drawing of robust conclusions. To ensure the credibility and trustworthiness of 

the gathered data, the researcher employed triangulation techniques. 

The research findings unequivocally demonstrate a strong coherence with 

Ernst Cassirer's concept of animal symbolicum within his philosophy of culture. 

Drawing upon both primary and secondary data sources, alongside the rigorous 

data analysis conducted by the researcher, the following relationships are 

established: First, the bull's head symbol is primarily interpreted as an ideology of 

struggle, distinctly referred to as Marhaenism. However, the researcher notes that 

the specific ideological tenets held by the informants warrant further scientific 

scrutiny in dedicated future research. Second, the observed dynamics of meaning 

shifts concerning the bull's head symbol are understood as fundamental human 

symbolic activity within Indonesia, with specific focus on the research locales of 

Kediri, Blitar, and Tulungagung in East Java Province. Third, Cassirer's cultural 

analysis compellingly illustrates the symbolic functions of the bull's head, and the 

dynamics of its meaning-making, in the construction of key cultural elements, 

namely the functions of representation, interpretation, and perception. 



 الملخص

 

، سقى  ٕذشافإسشٔفٍم أياس داسيا قذ ذى انثحث انؼهًً كرة 

، تؼُٕاٌ  8001317051181انقٍذ " انًؼُى انشيضي انًرغٍش نشأط انثٕس  

، ػقٍذج انذساساخ انؼهٍا فً " فً يُظٕس إسَسد كاسٍشس GMNI نًُظًح

انفهسفح الإسلايٍح، جايؼح الإسلايٍح انحكٕيٍح انسٍذ ػهً سحًح الله ذٕنَٕج 

،  يٕنٍا أسدي، انًاجسرٍش ٔ انذكرٕس  ػٍٍ انُؼٍىأجَٕج، تئششاف الأسرار انذكرٕس 

 انًاجسرٍش.

لمات الرئيسيةالك انثقافح، إسَسد  ،GMNI ،انًؼُى، سيض سأط انثٕس :

 كاسٍشس

ذؼرًذ خهفٍح ْزا انثحث ػهى دٌُايٍكٍاخ انًؼُى انًرؼهقح تشيض سأط انثٕس 

َرٍجح نسهسهح يٍ الأَشطح الاجرًاػٍح ٔانراسٌخٍح نهًٕاطٍٍُ الإَذٍَٔسٍٍٍ. انثشش 

يٍ انشيٕص. لا ًٌكٍ نهثشش تُاء ثقافح دٌٔ يخهٕقاخ ذُرج ٔذؼٍش فً ػانى 

اسرخذاو انشيٕص. ٔتانًثم، فًٍ انًُطقً أٌ ٌكٌٕ نهشيٕص لاحقاً دٌُايٍكٍاخ، 

ٔانرً ذشذثظ اسذثاطًا يثاششًا تانحٍاج انثششٌح. ٔخاصح فًٍا ٌرؼهق تانقضٍح 

 انشئٍسٍح لاسرخذاو سيض سأط انثٕس. 

انرحٕل فً انًؼُى َحٕ سيض ٌٓذف ْزا انثحث إنى فٓى كٍفٍح دٌُايٍكٍاخ 

سأط انثٕس يٍ يُظٕس ثقافح إسَسد كاسٍشس. ذشكض صٍاغح يشكهح ْزا انثحث 

دٌُايٍكٍاخ انًؼاًَ انًرغٍشج انًرؼهقح ثاٍَا انًؼُى انشيضي نشأط انثٕس،أٔلاً ػهى؛

ا نرحهٍم انثقافً لإسَسد كاسٍشسثانثتشيض سأط انثٕس ٔ . 

ُٓج انُٕػً، يغ اذثاع يُٓج انًُٓج انًسرخذو فً ْزا انثحث ْٕ انً

ظاْشاذً أٔ يُٓج تحث يٍذاًَ، ٔقذ اخرٍش ْزا انًُٓج لأَّ الأَسة نًشكهح 

انذساسح. ذشًم ذقٍُاخ جًغ انثٍاَاخ انًلاحظح ٔانًقاتلاخ ٔانرٕثٍق. ٌٔسرخذو 

ْزا انثحث ذقٍُاخ جًغ انثٍاَاخ ٔذحهٍهٓا، ٔذكثٍفٓا، ٔػشضٓا، ٔاسرخلاص 

انثٍاَاخ، اسرخذو انثاحث أسهٕب انرثهٍث انُرائج. ٔنهرحقق يٍ صحح . 

ذظُٓش َرائج انثحث اذساقاً يغ َٓج إسَسد كاسٍشس "انشيضٌح انحٍٕاٍَح 

انثقافٍح". تُاءً ػهى جًٍغ َرائج انثٍاَاخ يٍ انًصادس الأٔنٍح ٔانثإٌَح، تالإضافح 

فسَّش سيض ٌُ أٔلاً، إنى ذحهٍم انثٍاَاخ انزي أجشاِ انثاحث، فئٌ انؼلاقاخ انًؼٍُح ًْ:

سأط انثٕس ػهى أَّ أٌذٌٕنٕجٍح َضانٍح ذسًُى انًاسْاٍَح. أٌ انثاحث، تحسثٓى نى 

قح فً دساسح  ًّ ٌذُسط ْزِ الأٌذٌٕنٕجٍح انرً ٌؤيٍ تٓا انًخثشٌٔ دساسحً ػهًٍحً يُؼ

دٌُايٍكٍاخ انًؼاًَ انًرغٍشج انًرؼهقح تشيض سأط انحصٍ تاػرثاسِ ثاٍَا، خاصح. 

ا فً إَذٍَٔسٍا، ٔخاصح ٔفقاً نًٕقغ انثحث فً يُاطق كٍذٌشي َشاطًا إَساٍَاً سيضًٌ 

ٌٔثٍٍ انرحهٍم انثقافً ثانثا، ٔتهٍراس ٔذٕنَٕجاجَٕج فً يقاطؼح جأج انششقٍح.



نكاسٍشس انٕظٍفح انشيضٌح نشأط انثٕس ٔدٌُايٍكٍاخ يؼُاِ فً تُاء انؼُاصش 

اكانثقافٍح، ًْٔ ٔظٍفح انرًثٍم، ٔٔظٍفح انرفسٍش، ٔٔظٍفح الإدس .



 


